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§ 1
Val av justerare och dag för justering 

Ordförande Jessica Jormtun (MP) öppnade mötet.
 
Ordförande Jessica Jormtun (MP) hälsade Maria Skalin (MP) 
välkommen till nämnden som ny ersättare.
 
Mötet ajournerades klockan 18:05–18:10 för Öppet forum med 
allmänhetens frågestund.
 
Jessica Jormtun (MP) och Abit Dundar (L) utsågs att justera dagens 
protokoll. Justering sker 5 september 2017.
 
Dagordningen godkändes.
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§ 2
Medborgarförslag aktivitetsområde/utegym Mälarhöjden 
HL 2017/441

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 
medborgarförslaget tillförvaltningen för beredning.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/441-3  Borttagen på grund av personuppgifter.
 27193  Extern Meeting MBF utegym
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§ 3
Medborgarförslag om skatepark i Aspuddens lekpark 
HL 2017/489

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 
medborgarförslaget tillförvaltningen för beredning.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/489-3  Borttagen på grund av personuppgifter.
 27447  3  Meeting extern MBF Skatepark 

Aspudden
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§ 4
Uppdatering av delegationsordningen 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd
HL 2017/404

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd delegerar samtliga 

beslut av ärenden som anges i den bilagda 
delegationsordningen till förvaltningschef enligt 6 kap. 33 § 
kommunallagen.

2. Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera 
ärendena till lägst den nivå som finns angiven i 
delegationsordningens kolumn ”Delegat”.

3. Beslut som delegeras ska anmälas i den ordning som anges i 
kolumnen ”Kommentar” i delegationsordningen.

4. Delegationsbeslut enligt lagen om introduktionsersättning 
för flyktingar och vissa andra utlänningar utgår ur 
delegationsordningen.

5. Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Ärendet avser en uppdatering av delegationsordningen utifrån 
förändringar inom barn och ungdomsenheten, avdelningen för 
social omsorg. Lägsta nivå för beslut i vissa personalärenden samt 
för vissa beslutstyper rörande barn och unga flyttas från enhetschef 
till biträdande enhetschef. Det innebär att lägsta nivå på 
beslutsfattare ändras från enhetschef till biträdande enhetschef 
inom barn och ungdomsenheten i ärendegrupperna 2, 9, 12 och 16 i 
delegationsordningen. Lagen om introduktionsersättning för 
flyktingar och vissa utlänningar upphävdes 2010 och därför tas 
beslut enligt denna lag bort från delegationsordningen.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/404-1  (Godkänd - R 1) Tjut Uppdatering av 

delegationsordning
 HL 2017/404-2  Delegationsordning 2017-08-31

 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 5
Fyllnadsval till sociala delegationen 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd
HL 2017/456

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd utser Ann-Marie 

Strömberg (V) till ledamot i sociala delegationen från och 
med 1 september till och med 31 december 2017.

2. Nämnden förordnar vid sidan av tidigare utsedda ledamöter 
att Ann-Marie Strömberg (V) kan fatta beslut enligt 6, 11, 
27, 43 § 2 p LVU samt 13 § LVM. Ledamoten har även 
delegation att fatta beslut enligt 9 §, 14 § 2 st 1 och 2 p, 30 
§ 2 st LVU och 31 § LVU.

3. Nämnden uppdrar enligt 6 kap. 36 § kommunallagen att 
Ann-Marie Strömberg (V) vid sidan av tidigare beslutade 
utsedda ledamöter även kan besluta på nämndens vägnar, i 
ärenden som är så brådskande, att nämndens avgörande inte 
kan avvaktas. Detta avser beslut i ärenden om 
umgängesfrågor och beslut om hemlighållande av 
vistelseort enligt 14 § andra stycket lag med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU).

4. Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Ledamoten Carita Stenbacka Tenezakis (V) har avsagt sig sitt 
uppdrag i Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd och därmed 
uppdraget som ledamot i sociala delegationen. Vänsterpartiet 
föreslår att Ann-Marie Strömberg (V) utses till ny ledamot i sociala 
delegationen. Beslutet uppdateras enligt tidigare beslut i nämnden 
från 2 januari 2017 paragraf 2 samt 23 mars 2017 paragraf 10 p 1.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/456-1  (Godkänd - R 1) Tjut Fyllnadsval 

sociala delegationen
 HL 2017/456-2  Tjutbilaga Sociala delegationens 

instruktion
 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 6
Förskolornas villkor och förutsättningar i 
stadsdelsområdet 
Svar på skrivelse från (M)
000282-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på skrivelsen.

Sammanfattning av ärendet 
I en skrivelse vill Lars Svärd m.fl. (M) veta hur förvaltningens 
förskolor lever upp till uppsatta mål om att erbjuda en likvärdig 
förskoleverksamhet med jämn och hög kvalitet. De önskar svar på 
ett antal frågor som rör andel ekonomi, andel förskollärare, 
barngruppernas storlek och sammansättning samt sjukfrånvaron 
bland de anställda i förskolan.

Den faktor som främst påverkar ekonomin är stora variationerna i 
antalet barn samt personal- och lokalkostnadsutvecklingen. 
Förskolorna har i uppdrag att driva verksamheten inom fastställd 
budget vilket de som helhet hittills har gjort och med god kvalitet 
vilket bl.a. föräldraenkäten visar. Flera resultatenheter har däremot 
svårt att redovisa ett utfall i nivå med budget främst på grund av 
minskat antal barn

Det råder brist på förskollärare och även om Hägersten-
Liljeholmen har flest förskollärare anställda i hela staden behöver 
ytterligare anställningar ske. För närvarande är 34 barnskötare i 
utbildning med stöd från stadsdelsförvaltningen. Sjukfrånvaron 
inom förskolan har minskat senaste året.

Handlingar i ärendet 
 000282-1-2017  Förskolornas villkor och förutsättningar 

i stadsdelsområdet - skrivelse för beredning
 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 7
Lokal lägesbild av tiggeriets konsekvenser 
Svar på skrivelser från Moderaterna
000243-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelserna från Moderaterna.

Sammanfattning av ärendet 
I två skrivelser till stadsdelsnämnden uppmärksammar Lars Svärd 
m.fl. (M) frågan om utsatta EU-medborgare som tigger i 
stadsdelsområdet och/eller bor på olovliga boplatser i 
stadsdelsområdet. Skrivelserna utmynnar i ett antal frågor som 
stadsdelsförvaltningen besvarar i ärendet utifrån de begränsade 
uppdrag stadsdelsförvaltningen har för målgruppen och utifrån 
socialförvaltningens EU-teams iakttagelser och erfarenheter. 
Stadsdelsförvaltningen bedömer att det finns risk för att de boende 
upplever påträngande tiggeri som stör ordningen som ett allt större 
problem.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/243-5  (Godkänd - R 4) Svar på skrivelse 

tiggeri
 000243-1-2017  Lokal lägesbild över tiggeriets 

konsekvenser i Hägersten-Liljeholmen - Skrivelse för 
beredning

 000243-3-2017  Lokal lägesbild över tiggeriets 
konsekvenser i stadsdelsområdet - Skrivelse för beredning 
(tillägg)

 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 8
Budgetomfördelning mellan  verksamhetsområden 
Svar på skrivelse från Moderaterna
000281-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen från Moderaterna.

Sammanfattning av ärendet 
Efter att budgeten har beslutats i kommunfullmäktige har 
stadsdelsnämnderna möjlighet att omfördela medel och anpassa 
budgeten. Lars Svärd m.fl. (M) har lagt fram en skrivelse om 
eventuell budgetomfördelning mellan verksamhetsområden. 
Skrivelsen gäller redovisning för områdena äldreomsorg och 
förskola. Nämnden har i sin budget i huvudsak hållit sig till den 
resursfördelning som kommunfullmäktige har beslutat om. 
Förvaltningen anser att de mindre omfördelningar som har gjorts 
följer de mål och riktlinjer som kommunfullmäktige fastställt.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/281-3  (Godkänd - R 1) Tjut 

Budgetomfördelning mellan  verksamhetsområden - Svar på 
skrivelse från Moderaterna

 000281-1-2017  Budgetomfördelning mellan 
verksamhetsområden - skrivelse för beredning

 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 9
Stadsdelsnämndsreform 
Yttrande till kommunstyrelsen
000316-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 
överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 
till kommunstyrelsen.
 
Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Anna König Jerlmyr, Lars Svärd, m.fl. (M) har lämnat en motion 
till kommunfullmäktige om att renodla stadsdelsnämndernas 
ansvarsområden och minska antalet stadsdelsnämnder från dagens 
14 till 5. Syftet enligt motionen är att koncentrera de resurser som 
krävs för att klara stadsdelsnämndernas uppdrag och skapa 
förutsättningar för likställighet inom staden. Motionen har lämnats 
till samtliga stadsdelsnämnder för remissyttrande.

Stadsdelsförvaltningen kan se både möjligheter men också risker 
med en stadsdelsnämndsreform. En genomgripande 
organisationsreform kan bidra till att vitalisera och stärka stadens 
förmåga att hantera och lösa de många och komplexa utmaningar 
och förväntningar på kort och lång sikt som en modern storstad 
med mycket höga ambitioner möter. Effekten av reformen kommer 
enligt förvaltningen försvagas betydligt om den reduceras till en 
fråga om organisationsstruktur istället för att också fokusera på 
organisationens förmåga att skapa resultat för de som staden är till 
för. Detta behöver också utredas vilka ansvarsområden 
stadsdelsnämnderna bör ha liksom relationen till de centrala 
facknämnderna.

Därutöver finns det en särskild utmaning i att engagera 
medborgarna i de frågor stadsdelsnämnden behandlar. Därför bör 
också utredas hur medborgarnas intressen och engagemang på 
bästa sätt tillvaratas och vilka forum för dialog som efterfrågas. 
Detta blir särskilt viktigt i ett stadsdelsområde vars invånarantal 
enligt prognoserna kommer uppgå till ca 180 000 invånare år 2025.
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Handlingar i ärendet 
 HL 2017/316-2  (Godkänd - R 1) Tjut 

Stadsdelsnämndsreform
 000316-1-2017  Remissunderlag - 

Stadsdelsnämndsreform - motion från (M)
 
Förslag till beslut
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita 
Stenbacka Tenezakis (V) och Abit Dundar m.fl. (L) föreslog att 
nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag.
 
Anette Hellström m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det.
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.
 

Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 

Reservationer
Anette Hellström m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag och meddelade att hon avsåg att före justering 
komma in med en skriftlig reservation.
 
Anette Hellström m.fl. (M):
 
"Stadsdelsnämnderna har haft sin nuvarande organisation sedan 
2007. Det är därför hög tid för en genomgripande områdesreform i 
syfte att koncentrera nödvändiga resurser för att klara uppdragen 
samt för att uppnå större likvärdighet över staden.
 
Vi tillstyrker här vår motion om ny stadsdelsreform. Vi vill renodla 
stadsdelsnämndernas ansvarsområden och minska antalet 
stadsdelsnämnder från dagens 14 st till  5 st."
 
 

Särskilda uttalanden
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 
Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande.
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"Ett av syftena med stadsdelsnämndsreformen var att främja 
närdemokratin. Som det står i förvaltningens tjänsteutlåtande har 
stadsdelsnämnderna inneburit närmare kontakt mellan medborgare 
och politiker och genvägar från förslag till beslut. Under nuvarande 
mandatperiod har vi i majoriteten satsat på medborgardialoger för 
att vi vill veta vad medborgarna tycker i olika frågor och vad som 
kan bli bättre i stadsdelen. Det är ett viktigt arbete som vi vill 
fortsätta att utveckla. Medborgares, politikers, föreningars och 
företagares lokala engagemang stärker stadsdelarnas kvaliteter. Vi 
vill att lokala medborgardialoger och diskussioner oftare ska utgöra 
underlag när Stockholms förtroendevalda politiker fattar beslut.
 
Vi vill att stadsdelsnämnderna ska få ansvara för fler 
verksamhetsområden än idag. Sedan införandet av 
stadsdelsnämnderna har ansvaret för flera verksamhetsområden 
som till exempel bibliotek, grundskola och snöröjning blivit 
bortlyfta från stadsdelarna och centraliserade. En centralisering av 
verksamheter och beslut ökar avståndet till medborgarna. Istället 
för avveckling och nedmontering, som motionärerna föreslår, vill 
vi i majoriteten utveckla stadsdelsnämnderna. Att minska antalet 
stadsdelsnämnder från fjorton till fem skulle innebära att staden 
flyttar besluten längre bort från medborgarna och försvårar för dem 
att göra sina röster hörda och minskar deras inflytande i frågor som 
rör deras vardag. Invånarantalet per stadsdel skulle därtill öka 
markant.
 
Samarbeten mellan två eller flera stadsdelar sker redan inom 
verksamhetsområden där det går att se samordningsvinster. Att slå 
samman flera stadsdelsnämndsområden skulle inte vara fördelaktigt 
för flertalet verksamheter som stadsdelsnämnderna ansvarar för. 
Inte minst för att den lokala förankringen skulle gå förlorad.
 
I övrigt ställer vi oss bakom förvaltningens utlåtande som svar på 
remissen."
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§ 10
Mer innovation i byggandet av äldreboenden, motion 
från (M) 
Yttrande till kommunstyrelsen
000225-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen.

Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Dennis Wedin (M) anser i en motion att det behövs mer innovation 
i byggandet av äldreboenden. Förslagen handlar om att olika 
verksamheter med fördel kan samlokaliseras, såsom 
trygghetsboende och vård- och omsorgsboende eller 
förskoleverksamhet bredvid ett vård- och omsorgsboende.

Motionären anser vidare att det behövs en nationell översyn kring 
myndigheters byråkrati och detaljstyrning för hur äldreboenden ska 
se ut.

Förvaltningen ställer sig positiv till motionärens förslag om 
samlokalisering av olika verksamheter för att skapa ökad trygghet 
och gemenskap mellan generationer. I staden finns flera exempel 
båda vad gäller olika boendeformer för äldre i samma fastighet och 
förskola i anslutning till äldreboende.

Förvaltningen anser att personal som arbetar inom vård och omsorg 
ska ha en bra arbetsmiljö, där det ges goda förutsättningar att arbeta 
på ett skonsamt sätt för att undvika belastningsrelaterade 
arbetsskador och samtidigt kunna hjälpa den äldre på ett tryggt och 
säkert sätt. Det bör dock finnas utrymme för en viss flexibilitet för 
att se om det är möjligt med individuella lösningar

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/225-3  (Godkänd - R 1) Tjut Mer innovation i 

byggandet av äldreboenden, motion från (M)
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 000225-1-2017  Remissbrev - Mer innovation i 
byggandet av äldreboenden - motion från (M)

 000225-2-2017  Remissunderlag - Mer innovation i 
byggandet av äldreboenden - motion från (M)

 
Förslag till beslut
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita 
Stenbacka Tenezakis (V) och Abit Dundar m.fl. (L) föreslog att 
nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag.
 
Anette Hellström m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det.
 
Ordförande förklarade överläggningen avslutad.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 

Reservationer
Anette Hellström m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag och meddelade att hon avsåg att före justering 
komma in med en skriftlig reservation.
 
Anette Hellström m.fl. (M):
 
"Staden bör vara mer innovativ vid byggande av vård och 
omsorgsboenden.  Det kan vara att ett trygghetsboende och ett vård 
och omsorgsboende som med fördel kan drivas i anslutning till 
varandra. Äldre människor tycker inte om att flytta och med denna 
idé kan de bo kvar i samma område. En dialog bör även föras med 
privata aktörer om att hitta en form för generationsboenden.
 
Vi tillstyrker här motionen om mer innovation av byggande av 
äldreboenden."

Särskilda uttalanden
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 
Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande.
 
"Vi i majoriteten blir glada över att motionären är positiv till så 
många av de förslag vi har tagit fram. Det tryggar grunden för en 
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stabil äldreboendeplanering framöver. Det är viktiga åtgärder med 
tanke på den ökning av antalet äldre som vi väntar i stadsdelen. Det 
kräver nytänkande, då nyproduktion av boenden är dyrt och tar lång 
tid.
 
Vi ser stora vinster med att samordna insatser mellan olika 
förvaltningar. Vi kan få positiva effekter med större flexibilitet 
kring olika äldreboenden, samtidigt som vi också kan förbättra de 
anställdas fysiska arbetsmiljö.
 
I övrigt ställer vi oss bakom förvaltningens utlåtande som svar på 
remissen."
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§ 11
Revidering av riktlinjerna för handläggning av 
ekonomiskt bistånd 
Yttrande till kommunstyrelsen
000304-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen.

Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Socialförvaltningen har i enlighet med ett budgetuppdrag från år 
2015 sett över riktlinjerna för handläggning av ekonomiskt bistånd 
och tagit fram ett förslag på revidering av riktlinjerna.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/304-3  (Godkänd - R 1) Tjut Revidering av 

riktlinjer ekonomiskt bistånd
 000304-1-2017  Remissbrev - Revidering av riktlinjerna 

för handläggning av ekonomiskt bistånd
 000304-2-2017  Remissunderlag - Revidering av 

riktlinjerna för handläggning av ekonomiskt bistånd
 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 12
Slutrapport från utredning av servicehus 
Yttrande till kommunstyrelsen
000270-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen.

Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Äldreförvaltningen har genomfört en utredning av servicehus. Ett 
uppdrag har varit att förtydliga målgruppen för servicehusboende. 
Förslaget är att målgruppen ska omfatta äldre som har behov av 
hemtjänst för sina omvårdnadsbehov i kombination med t.ex. 
oro/otrygghet och hög ålder. Andra förslag som presenteras är 
bland annat vilken gemensam service som bör finnas på 
servicehusen för att passa målgruppen, införande av valfrihet och 
en central köhantering av servicehusen på samma sätt som idag 
finns för vård- och omsorgsboende. Även ett nytt ersättningssystem 
med timersättning och en enhetlig grundersättning föreslås.

Förvaltningen ställer sig i huvudsak bakom utredningens förslag.
Förvaltningen ser gärna att målgruppen för servicehus förtydligas 
ytterligare gällande personer med demensdiagnos som önskar flytta 
till servicehus. Förvaltningen anser att för äldre med 
demensdiagnos är vård- och omsorgsboende adekvat boendeform. 
Kvarboendeprincipen ska gälla för de personer som redan bor på 
servicehus.

Servicehusen är en gemensam resurs för staden. Alla 
stadsdelsnämnder har inte servicehus. Det är därför viktigt att 
antalet servicehus anpassas efter behov och efterfrågan så 
stadsdelsnämnderna inte får kostnader för tomgångshyror. Det är 
även viktigt att regelverket och förslagen om bland annat en 
enhetlig grundersättning täcker de kostnader för behoven som 
målgruppen har för att garantera god och säker vård och omsorg. 
Förvaltningen anser att det är viktigt med en kostnadsanalys innan 
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ett nytt ersättningssystem enligt förslagen införs för att se hur det 
påverkar servicehusens ekonomi.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/270-4  (Godkänd - R 1) Tjut Slutrapport från 

utredning av servicehus
 000270-1-2017  Remissbrev - Slutrapport från utredning 

av servicehus
 000270-2-2017  Remissunderlag Bilaga 1 - Slutrapport 

från utredning av servicehus
 HL 2017/270-3  Remissunderlag Bilaga 2- Slutrapport 

från utredning av servicehus
 
Förslag till beslut
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita 
Stenbacka Tenezakis (V) och Lars Svärd (M) föreslog att nämnden 
skulle besluta enligt förvaltningens förslag.
Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det.
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Abit Dundar m.fl. (L)  reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag.

"Att som svar på remissen anföra följande.
Liberalerna anser att servicehus är en värdefull boendeform som 
rätt använd ger en trygghets- och servicenivå för äldre som gör att 
de får ett friskare åldrande och kan skjuta upp flytt till ett boende 
med heldygnsomsorg. Vi ser att det är betydligt fler äldre som vill 
bo på servicehus än som beviljas plats. Därför vill vi att alla över 
85 år som så vill ska få plats på servicehus.
 
Skulle de kriterier för beviljande av servicehus som utredningen 
föreslår verkligen gälla fullt ut så skulle sannolikt många av de som 
idag får avslag på sin ansökan om servicehus få plats. Men tyvärr 
ser vi att många gamla, ensamma och otrygga stockholmare inte får 
flytta till ett servicehus eller vård- och omsorgsboende, fast de vill 
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och behöver. Även av den anledningen vill vi se en rätt till 
servicehus från 85 års ålder.
 
Vi skulle vilja att begreppet ”ofrivillig ensamhet” definierades 
närmare. Det är inte ett begrepp som används i dagens riktlinjer. 
Det måste vara individen som avgör om ensamhet är ofrivillig eller 
inte: en person som är ensam, som känner sig isolerad och som 
behöver flytta till ett boende med större gemenskap ska inte få 
känslan av isolering underkänd för att ensamheten inte är 
tillräckligt ”ofrivillig”.
 
Vi vill också starkt framhäva vikten av att begreppet ”behov av 
hemtjänst för ens omvårdnadsbehov” inte får en alltför snäv 
tolkning. Vi påminner också om att kriteriet är ”behov av 
hemtjänst”, inte att hemtjänst tidigare har beviljats, och att 
servicehus måste kunna beviljas sökande som befinns vara i behov 
av hemtjänst för sina omvårdnadsbehov, även om man inte tidigare 
kommit i kontakt med hemtjänsten. Kvarboendeprincipen får inte 
innebära att man alltid börjar med att sätta in hemtjänst och 
avvaktar med boende, även i fall där det redan står klart att den 
äldre behöver flytta.
 
Det finns viktiga delar av utredningen som vi välkomnar. Att man 
nu föreslår införandet av ett valfrihetssystem med gemensam kö är 
någonting som vi har krävt sedan tidigare. Det är också bra att man 
förtydligar vad ett servicehus bör innehålla. Vi vill i det avseendet 
lyfta fram vikten av att aktiviteter och social samvaro erbjuds året 
om, och i synnerhet i samband med storhelger och på sommaren.
 
Vi välkomnar även att staden eftersträvar mindre enheter som 
känns mer som hem och mindre som institutioner. Det får inte tas 
till intäkt för att minska antalet platser genom att lägga ner stora 
servicehus utan att skapa nya, mindre enheter.
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Servicehusen är värdefulla, i synnerhet eftersom det än så länge 
saknas fullgoda alternativ. För att intentionerna bakom utredningen 
ska bli verklighet krävs det politisk vilja att stå upp för äldres 
möjligheter att kunna få flytta till ett tryggt boende, att kvarboende 
ska vara en möjlighet men inte ett tvång, och att även servicehusen 
inkluderas i den stora om- och utbyggnad av Stockholms 
äldreomsorg som väntar under de kommande årtiondena."
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§ 13
Upphandling av gemensamt upphandlings- och 
avtalshanteringssystem 
Yttrande till kommunstyrelsen
HL 2017/365

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner
förvaltningens tjänsteutlåtande och översänder det som svar
på remissen till kommunstyrelsen.
 
Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Stadens avtal för elektroniskt upphandlingsstöd löper ut den 31 
december 2018 och en ny upphandling måste påbörjas. Behov finns 
av ett avtalsdatabassystem för att förvalta avtal samt arbeta med 
systematisk avtalsuppföljning. Förvaltningen ställer sig positiv till 
en central upphandling av nytt e-upphandlingsstöd och 
avtalshanteringssystem.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/365-3  (Godkänd - R 1) Tjut Upphandling av 

gemensamt upphandlings- och avtalssystem
 HL 2017/365-1  Remissbrev Upphandling av 

gemensamt upphandlings- och avtalshanteringssystem
 HL 2017/365-2  Remissunderlag Upphandling av 

gemensamt upphandlings- och avtalshanteringssystem
 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 14
Förslag till detaljplan för Årstaberg 1 
Yttrande till stadsbyggnadskontoret
HL 2017/375

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
stadsbyggnadskontoret.

Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Detaljplanen syftar till att möjliggöra byggnation av cirka 50 
seniorbostäder och centrumverksamhet längs Sjöviksbacken, som 
en fortsättning på stadsutvecklingen i Årstaberg, samt att säkra en 
allmän gångkoppling mellan Sjöviksbacken och Hildebergsvägen.

Stadsdelsförvaltningen anser att det är positivt med ett tillskott av 
seniorbostäder i Liljeholmen. Det är också bra att tillgängligheten 
beaktas i den fysiska planeringen. Likaså är stadsdelsförvaltningen 
positiv till den planerade parkvägen. För att stadsdelsförvaltningen 
ska få en helhetsbild gällande driften är det är viktigt att det tidigt 
tydliggörs om vägen kommer att vara belyst, och därmed även 
snöröjd, samt om det kommer att finnas ett trapplopp. Finns det ett 
trapplopp är det viktigt att det också anläggs en barnvagnsramp.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/375-4  (Godkänd - R 1) Tjut Förslag till 

detaljplan Årstaberg 1
 HL 2017/375-1  Samrådsbrev - Förslag till detaljplan för 

Årstaberg 1 i stadsdelen Liljeholmen
 HL 2017/375-2  Planbeskrivning - Förslag till detaljplan 

för Årstaberg 1 i stadsdelen Liljeholmen
 HL 2017/375-3  Plankarta -  Förslag till detaljplan för 

Årstaberg 1 i stadsdelen Liljeholmen
 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 15
Serveringstillstånd för Café Maskinisten 
Yttrande till socialnämnden
HL 2017/378

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd anser att Fritid 
Storstockholm AB kan få tillstånd att servera alkohol till allmänhet 
vid restaurang Café Maskinisten.

2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det som svar på remissen.

Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Fritid Storstockholm AB ansöker om att få servera spritdrycker, 
vin, starköl och andra jästa alkoholdrycker till allmänheten vid 
restaurang Café Maskinisten, Maskinistgatan 1 i Gröndal. 
Förvaltningen har inget att invända mot meddelande av serverings-
tillstånd för sökanden.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/378-2  (Godkänd - R 1) Tjut 

Serveringstilllstånd Café Maskinisten
 HL 2017/378-1  Remiss Serveringstillstånd för 

restaurang Cafe Maskinisten
 
Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 16
Anmälan av rapport - Lägesrapport barn- och 
ungdomsenheten 
HL 2017/480

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/480-1  Lägesrapport barn- och 

ungdomsenheten
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§ 17
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
HL 2017/490

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 
funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/490-1  Protokoll från rådet för 

funktionshinderfrågor 2017-08-24
 
Ärendet
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 
24 augusti 2017.
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§ 18
Anmälan av protokoll från förvaltningsgruppen 
HL 2017/491

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 
handlingarna.

Ärendet
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 22 augusti 2017.
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§ 19
Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 
handlingarna.
 
Ärendet
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden:
 
Utegym vid Telefonplan IP 
(rubricerat som medborgarförslag) Inkom 7 juni 2017, dnr HL 
2017/332 
Översänt till idrottsförvaltningen 
 
Förslag om fler padelbanor 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkom 21 juni 2017, dnr HL 2017/379 
Översänt till idrottsförvaltningen 
 
Blomsterurnor och rabatter 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkom 10 juli 2017, HL 2017/417 
Översänt till trafikkontoret. Felanmäls till entreprenör.
 
Förslag om bulleråtgärder längs E4:an (rubricerat som 
medborgarförslag) 
Inkom 24 juli 2017, dnr HL 2017/439 
Översänt till Trafikverket

Sida 28 (33)



Protokoll

2017-09-07

§ 20
Redovisning av delegationsbeslut 

 
Beslut
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen 
av tjänstemannabeslut till handlingarna.
 
Ärendet
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen.
Dnr HL 2017/493
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§ 21
Månadsrapport juli 2017 
000133-2017

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner anmälan av 
månadsrapporten för juli 2017.

Handlingar i ärendet 
 HL 2017/133-4  (Godkänd - R 1) Månadsrapport för juli 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd
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§ 22
Nämndens och förvaltningens frågor 

Uppdrag till förvaltningen att tillskriva Trafiknämnden
Bangolfen på Personnevägen
Stadsdelsnämnden uppdrog åt förvaltningen att tillskriva 
trafiknämnden om att tydliggöra vikten av att inte ta ut oskäliga 
markhyror som leder till att små ideella verksamheter tvingas 
upphöra. Dnr HL 2017/537
 
 

Avgående politiker
Ordförande Jessica Jormtun (MP) tackade Carita Stenbacka 
Tenezakis (V) som avslutar sitt uppdrag i stadsdelsnämnden 
31 augusti. Carita har haft ett stort engagemang och deltagande i 
stadsdelsnämnden och sociala delegationen.
 

Information från stadsdelsdirektören
Anders Carstorp informerade om följande.
 
eDok - Nya mötesappen Meetings Plus för förtroendevalda.
 
Det har varit en relativt lugn sommar i våra verksamheter.
 
Förskolan Spårets lokaler ska renoveras och verksamheten flyttas 
under tiden till tillfälliga lokaler.
 
Omorganisationen för Ung fritid är klar och 
verksamhetsövergången är genomförd.
 
Finansborgarrådet Karin Wanngård besöker förvaltningen
11 september.
 
Påmminnelse om verksamhetsbesök Trekantens servicehus,
15 september kl. 14-15.30
 
Nämndtema 21 september; Hållbarhetskommissionens arbete och 
rapport, Paul Alarcon
 

Balanslista över ärenden till nämnden
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Anmäldes balanslista över ärenden till nämnden 2017.
 

Rapporter för kännedom i pärm
Socialtjänstrapport 2016
Socialnämnden 13 juni 2017, § 12
 
Årsrapport för personligt ombud 2016
Socialnämnden 13 juni 2017, § 13
 
Justering av Riktlinjer för ärendeansvar mellan 
stadsdelsnämnderna inom individ- och familjeomsorgen, 
omsorgen om äldre personer och personer med 
funktionsnedsättning
Socialnämnden 13 juni 2017, § 14
Äldrenämnden 20 juni 2017, § 15
 
Barn och unga som har sex mot ersättning – sexuell 
exploatering och utsatthet, 2014-2016 - Slutrapport maj 2016
Socialnämnden 13 juni 2017, § 16
 
Barns delaktighet och rätt att komma till tals i handläggning av 
LSS-insatser
Socialnämnden 13 juni 2017, § 17
 
Uppföljning av stadens lex Sarah rapportering år 2016
Socialnämnden 13 juni 2017, § 15
Äldrenämnden 20 juni 2017, § 14
 
Miljö och miljövanor i Stockholm – Medborgarenkät 2016 
Rapport om enkätundersökning
Miljö- och hälsoskyddsnämnden 13 juni 2017, §19
 
Kemiskt innehåll i förskolematerial
Miljö- och hälsoskyddsnämnden 13 juni 2017, § 24
 
Inriktning av FoU - medel för lokala utvecklingsprojekt år 
2018, samt redovisning av lokala utvecklingsprojekt år 2016 
och en forskningsstudie 
Socialnämnden 22 augusti 2017, § 15
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§ 23
SLUTET SAMMANTRÄDE 
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